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۵۷۵۸ تن در شرایط شدید بیماری
بنابر اعلام روابط عمومی وزارت بهداشت، متاسفانه ۲۲۹ بیمار کووید-۱۹ در کشور 
طی  یک شــبانه روز جان خود را به دلیل این بیماری از دســت دادند.به گزارش 
ایســنا و بنابر اعلام مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، از روز ۱0 
مهر تا روز ۱۱ مهرماه ۱۴00 و بر اســاس معیارهای قطعی تشخیصی، ۱۲ هزار و 
۴۲۸ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که یک هزار و ۶۶۷ 
نفر از آنها بستری شدند.مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۵ میلیون و ۶۲۴ 
هزار و ۱۲۸ نفر رسید.متاســفانه در طول ۲۴ ساعت، ۲۲۹ بیمار کووید۱۹ جان 
خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به ۱۲۱ هزار و ۱0۹ نفر 
رسید.خوشبختانه تا روز ۱۱ مهر، ۵ میلیون ۹۵ هزار و ۶۲۷ نفر از بیماران، بهبود 
یافته و یا از بیمارســتانها ترخیص شده اند.۵ هزار و ۷۵۸ نفر از بیماران مبتلا به 
کووید۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستانها تحت مراقبت قرار دارند.تا 
روز ۱۱ مهر، ۳۲ میلیون و ۵۱۷ هزار و ۳۱۶ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشور 
انجام شده اســت.در حال حاضر ۱۶ شهر کشور در وضعیت قرمز، ۱۹۸ شهر در 
وضعیت نارنجی، ۱۷۶ شهر در وضعیت زرد و ۵۸ شهر در وضعیت آبی قرار دارند.

اماكن تاریخی در تهران، اصفهان و كرمان
 به دعوت محک طلایی شد

برج میلاد، برج آزادی، پل طبیعت، عمارت یخچال، سی و سه پل و گنبد جبلیه 
براساس عمل به مسئولیت اجتماعی خود، به دعوت محک، با پیوستن به کمپین 
آگاهی رسانی درخصوص بیماری سرطان کودکان، به رنگ طلایی درآمدند. هدف 
از این اقدام اطلاع رســانی هر چه بیشــتر در خصوص بیماری سرطان در دوران 
کودکی در بین تمامی اقشار جامعه است. الهام  انصاری، مدیر واحد روابط عمومی و 
امور بین  الملل محک با اشــاره به اســتفاده از ظرفیت های مدنی در جامعه برای 
اطلاع رسانی هر چه بیشتر در خصوص آگاهی رسانی نسبت به سرطان در کودکان 
گفت: محک به عنوان سازمانی که مهم ترین دغدغه آن حمایت از کودکان مبتلا 
به سرطان در سراسر ایران است و همچنین به عنوان تنها عضو ایرانی در انجمن 
بین المللی ســرطان کودکان )CCI(، همواره خود را در برابر آگاهی رســانی به 
جامعه نسبت به بیماری سرطان کودک مسئول می داند. به همین دلیل است که 
برنامه ریزی و راه اندازی کمپین های آگاهی بخشی از اولویت های اصلی این مؤسسه 
به شمار می رود.وی افزود: از ابتدای تأسیس محک تا امروز اقدامات متعددی برای 
آگاهی رســانی در خصوص اهمیت تشخیص زودهنگام سرطان در کودکان انجام 
شــده اســت چرا که این موضوع علاوه بر اینکه باعث کاهش هزینه های درمان 
می شود، درمان کم دردتر و مؤثرتر را نیز به دنبال خواهد داشت. وی افزود: اماکنی 
مانند گالری ملی ســنگاپور، بیمارســتان دارای بخش خون و آنکولوژی کودکان 
KK در همین شــهر، مؤسســه  Cankids در هند، ســازمان Kuhsuk در 
ژاپن، ســازمان  Focp در امارات متحده و موزه ملی شــارجه از جمله ارگان ها 
و سازمان هایی هستند که با ایجاد نورپردازی طلایی در مکان های عمومی به این 

کمپین بین المللی در راستای تحقق اهدافش کمک کردند.

ملاقات كامران نجف زاده سفیر بنیاد بیماران نادر
  و مدیر یونیسف در آمریکا

کامران نجف زاده ســفیر بنیاد بیماران نادر با دکتر  کامپو مدیر سلامت و برنامه 
ریزی یونیسف در سازمان ملل دیدار کرد.در این دیدار که در مقر اصلی یونیسف  
)نیویورک( برگزار شد نجف زاده ضمن تقدیم نامه یاسر داودیان رئیس هیات مدیره 
بنیاد بیماران نادر ایران ؛ گزارشــی از اقدامات بنیاد بیماران نادر ارائه  و نیازهای 
دارویي و درماني آنان را برشمرد.ســفیر بنیاد بیماریهاي  نادر همچنین خواستار 
هماهنگی و پیگیری سریع  مدیر سلامت یونیسف بابت موارد مطرح شده در این 

نشست  از دفتر  یونیسف  در ایران شد.

اخبار کوتاه

روز جهانی معلم و خارهای مغیلان
ازســال ۱۹۹۴ پنجم اکتبر از سوی یونسکو 
به نام روز جهانی معلم نامگذاری شده است. 
هدف از این نامگذاری حمایت از معلمان به 
عنــوان عنصر اصلی نظام آموزش و توجه به 
مشکلات آنها است. شــعارروز جهانی معلم 
امســال«معلم در قلب بهبود آموزش«می باشــد. دلیل انتخاب این شــعار و 
حمایت هایی که باید در راستای این شعار از آموزگاران صورت بگیرد به نقش 
کلیدی و موثری که معلمان خصوصا دردوران کرونا داشــته اند، باز می گردد.
همان طور کــه می دانیم کووید ۱۹ باعث تعطیلی اکثر مدارس جهان شــد. 
آمــوزش از راه دور جایگزین آموزش حضوری گردید. این تغییرنحوه آموزش 
در کشــورهای مختلف، روند متفاوتی داشت. در کشورهای پیشرفته این امر 
به آســانی اتفاق افتاد زیــرا از مدت ها پیش از فنــاوری اطلاعات در فرآیند 
تدریس و یادگیری بهره گرفته می شــد و دانش آموزان و معلمان با این شیوه 
آموزش بیگانه نبودند. اما کشــورهای در حال توسعه به دلیل وجود مشکلات 
زیاد، آموزش مجــازی با چالش های مختلفی مواجه بــود.در ایران نیز علاوه 
بر مشــکلات زیرســاختی، با تاسف بســیار تعداد دانش آموزان قابل توجهی 
به دلیل نداشــتن ابزار لازم و عدم دسترســی به اینترنت از تحصیل محروم 
ماندند و ســایه شــوم بی عدالتی آموزشی بر سر نظام آموزشی کشور بیش از 
پیش گســترده شد. بی عدالتی آموزشــی منحصر به دانش اموزان بازمانده از 
تحصیل نیست. مدارس دولتی و غیردولتی امکانات آموزشی متفاوتی دارند و 
شــکاف طبقاتی درمدارس بیش از قبل خودنمایی می کند. واقعیت این است 
که مهارت های آموزگاران در ارائه تدریس و محتوای آموزشــی متفاوت است. 
بســیاری از آموزگاران مهارت های لازم برای تدریس آنلاین را نداشتند. تغییر 
فضای آموزشــی از کلاس درس به گوشــی برای بسیاری از معلمان ما تجربه 
متفاوتی بود. در مدرسه به دلیل ارتباط مستقیم و رو در رو با دانش آموز، معلم 
میزان یادگیری مطالب را به راحتی درک می کرد. اگر متوجه وجود مشکل در 
فهم مطالب می شــد با مثال و پرسش و پاسخ سعی می کرد مطلب درسی را 
به خوبی تفهیم ســازد و برای سنجش میزان یادگیری آزمون شفاهی و کتبی 
برگزار می کرد. با یک نگاه به شــاگردان، خســتگی و ناراحتی آنها را دریافت 
می کرد. با تذکر مســتقیم یا غیر مســتقیم یا ارتباط با خانواده تلاش می کرد 

مشکلات رفتاری واخلاقی بچه ها حل شود.
همه چیز ســالها در نهاد معلمان شــکل گرفته بود. اما ناگهان بساط آموزش 
حضوری برچیده شــد و کلاس درس خوب و آشنا به فضای جدیدی منتقل 
شد که سخت ترین بخش آن ندیدن چهره دانش آموزان بود و نهایت شنیدن 
صدایشان بود. معلمی که در طول کلاس از دیدن شاگردان خود محروم است، 
خســتگی و مشــکلات آنها را نمی بیند، تنها با یک لیست اسامی مواجه  است 
که باید تلاش کند سر کلاس با ترفندهای مختلف دانش اموزان را حفظ کند. 
هنــوز هم معلمان بســیاری مهارت لازم برای تهیه ویدئو و فیام آموزشــی با 
کیفیت را ندارند ولی تمام ســعی خود را می کنند به هر رروشی که می توانند 
مفاهیم درســی را به نحو احسن منتقل ســازند.امروز برای هر کتاب درسی 
صدها جزوه و فیلم آموزشــی با بیان ریز مطالب وجود دارد اما تجربه نشــان 
می دهد شــاگردان با محتوای آموزشی که معلم خودش تهیه می کند ارتباط 
بهتری برقرار می کنند. امروز در فرآیند آموزش معلم نقشــی بســیار پر رنگ 
تــر از قبل، با زحمتی مضاعف دارد. حجم کار آمــوزگاران چند برابر تدریس 
حضوری است. با این حال هنوز تصور برخی از والدین و حتی مسئولین ما بر 
این است که معلمان به دلیل عدم حضور در کلاس در حال استراحت هستند 
و انتظار دارند معلم یک تنه جور تمام کاســتی های نظام آموزشی را بر دوش 
بکشد و بهترین تدریس و ارتباط با دانش اموز را برقرار کند. کدام اقدام عملی 
در راستای حمایت از معلمان بجز اجبار و تهدید کار با اپلیکیشن شاد صورت 
گرفت؟مســئولین ما از روســای جمهور و وزرای مختلف و ... درطول سالها با 
شــعارهای پر طمطراق معلم را به عرش می برند و شــغلش را هم ردیف انبیا 
معرفی می کنند، اما واقعیت آن اســت که در باور هیچ کدامشان معلم  اصلی 
ترین عامل پیشــرفت دانش آموز و جامعه در نظر گرفته نمی شــود. تا زمانی 
که به آموزش و پررورش نگاه مصرفی وجود دارد ســخن از شــان و کرامت و 
منزلت معلمان بی معنی اســت. آنقدر از رتبه بندی و اجرا و عدم اجرای آن و 
نبودن بودجه و ...گفته اند که دیگر گوشمان پر است!شعار روز جهانی معلم و 
اقدامات عملی در راستای حمایت از معلمان در جامعه ای که حقوق معلم زیر 
خط فقر است و هر روز زیر بار تورم و گرانی له می شود و با سیلی صورت خود 
را ســرخ نگه می دارد تا کرامتش نزد شاگردانش حفظ شود، بی معنی است.با 
این حال روز معلم به همه همکاران عزیزم تبریک می گویم و باز مثل همیشه 

با خود می گوییم: سرزنشها گر کند خار مغیلان، غم مخور...
*دبیر ریاضی

یادداشت
انتصاب رئیس جدید سازمان محیط زیست 

مدیرانی که عذرخواهی بلد نبودند، رفتند 

عضو كمیته ملی واكسن كرونا اعلام كرد

ابهام در نحوه واكسیناسیون افراد زیر ۱۲ سال 

سرپرست آموزش و پرورش خبر داد

آموزش حضوری از آبان ماه

رئیس مركز تحقیقات سرطان مطرح كرد

علما و مراجع عظام اعتقادی به وجود طب اسلامی  ندارند

گروه اجتماعی – فخری سادات مسچی: 
عیسی کلانتری رئیس سازمان محیط زیست 
دولت روحانــی در ماه های آخر دولت روحانی 
تبدیل به نمادی شد از بی مسئولیتی و دوری 
ایــن دولت از مردم. وقتی اتوبوس خبرنگارانی 
که توسط این ســازمان برای بازدید از احیای 
دریاچه ارومیه دعوت شــده بودنــد، واژگون 
شــد و دو تن از خبرنگاران فوت کردند، تازه 
معلوم شــد که وضعیت این سازمان و بدتر از 
آن رئیس این ســازمان چگونه است. در ایران 
کســی بعد از این گونه فجایع ناشــی از سوء 
مدیریت توقع استعفای کســی را ندارد، ولی 
بی احترامی کلانتری بــه بازماندگان حادثه و 
عدم عذرخواهی وی و مســئولان سازمانش از 
خبرنگاران و خانواده های داغدار نشان داد که 
بعضی مسئولان چقدر از مردم فاصله دارند و 
در برج عاج تکبر نشسته اند و مسئولیت خود 
را نــه برای خدمت به مــردم ، که نوعی منت 
بر مردم می دانند و حاضر نیستند در این باره 

پاسخگو باشند. 
حســن روحانی هم که در ماه های آخر گویی 
کاری به کار کابینه نداشــت و متاسفانه با بی 
توجهی به این موضــوع و عدم عزل کلانتری 
نشــان داد که دیگر هیچ چیز برایش اهمیت 
ندارد. او با عزل نکردن کلانتری جواب ســوال 
خودش را داد که »چرا کســی از دولت تشکر 
نمی کنــد«! دولتــی که حتی قــادر به درک 
اهمیت عزل مسئول فاجعه و ابروریزی بعد از 
آن نبــود، نه تنها باید انتظار توقع را نداشــته 
باشد، بلکه برائت و بیزاری مردم هم برایش کم 
است. متاسفانه زمانی که دولت ابراهیم رئیسی 
هم تشکیل شد، توجه به اهمیت تغییر سریع 
کلانتری چندان درک نشــد و این سازمان با 
ریاســت عیســی کلانتری دوماه دیگر هم در 
دولت رئیســی خدمت کرد! عیسی کلانتری 
که در مقابل خبرنگاران با وضعیت ناهنجاری 
نشســته بود و ادعا می کرد که همیشه همین 
مدل می نشــیند، بعد از انتخابــات در مقابل 
رئیســی پاهای خــود را جمع کــرد و مودب 
نشست و شاید به خاطر تحمل سختی این کار 

دوماه دیگر ماند؛ اما بالاخره رفتنی شد.
انتشــار خبر انتصاب رئیس جدید ســازمان 

محیط زیست یکبار دیگر داغ دل رسانه ها را 
زنده کرد و فاجعه را یــادآوری کردند. بعد از 
بروز حادثه، فرمانده انتظامی نقده در همان روز 
علت این حادثــه را نقص فنی و ترمز اتوبوس 
حامل خبرنگاران عنوان کرد اما شش روز بعد 
از آن پلیــس راهور ناجا بــا صدور اطلاعیه ای 
بی مبالاتی و قصور مسئولین هماهنگی سفر 
به علت عدم تامین وســیله نقلیه مناســب و 
آشــنا نبودن راننده با شرایط راه و جغرافیای 
منطقه بــدون هماهنگی بــا ادارات مرتبط با 
ایمنی ترافیک اعلام کرد. در حالی آشنا نبودن 
راننده اتوبوس با شــرایط راه به عنوان یکی از 
علل وقوع این حادثه مطرح شــد که به گفته 
خبرنگاران بازمانده از این حادثه، ستاد احیای 
دریاچه ارومیه بدون اطلاع سرنشــینان مسیر 
کوتاه تر اما نامناسبی را برای بازگشت از تونل 
زاب انتخاب کــرد همچنین بنابــر اظهارات 
فرمانده پلیس راه کشــور ایــن اتوبوس فاقد 
صورت وضعیت و متعلق به کارخانه ســیمان 
بود اما کارخانه ســیمان با صدور بیانیه ای این 
موضوع را رد کرد. نظر کارشناسی قوه قضاییه 
نیز دســت کم ۵0 درصد قصور این حادثه را 
متوجه عوامل و مسئولان مختلف می دانست 
هرچند در آخرین نظر کارشناسی ارایه شده از 

سوی هیات ســه نفره از »کارشناسان وزارت 
دادگســتری در زمینه تصادفات و امور وسایل 
نقلیه موتــوری زمینی« راننده مقصر صدرصد 
حادثه واژگونی اتوبوس خبرنگاران اعلام شد. 
این نظر کارشناســی با اعتراض وکلای اولیای 

دم همراه شده است.
خبرگزاری ایســنا که خبرنگار خود را در این 
فاجعه از دست داده است، در گزارشی پیرامون 
تغییر مســئولان سازمان محیط زیست و عدم 
عذرخواهی کلانتری و یارانش نوشــت: »این 
حقیقت قابل کتمان نیســت که خبرنگاران و 
عکاســان به دعوت مسوولان سازمان حفاظت 
محیط زیست و ســتاد احیای دریاچه ارومیه 
راهی سفر آذربایجان غربی شدند و مراقبت از 
جان آنها و ایمنی ســفر و تامین وسیله نقلیه 
مناســب و تردد در جاده های ایمن وظیفه این 
افراد بود ولی آنان حاضر به پذیرش قصور خود 
نشدند. در حالی هیچ یک از ابعاد ابهامات این 
حادثــه از جمله علت نقص فنی در اتوبوســی 
که گفته شــده دارای مدارک معاینه فنی بود، 
انتخاب مسیر بازگشت نامناسب و شائبه ارتباط 
میان سازمان محیط زیست با کارخانه سیمان 
روشــن نشده و نســبت به آن ها  پاسخی داده 
نشده است که این مسئولان بی مسئولیت هنوز 

از خانواده داغدار دو خبرنگار فقید ایسنا و ایرنا و 
خبرنگاران مصدوم این حادثه هیچ عذرخواهی 
حتی در مقام اقدامی نمادین نکرده اند؛ هرچند 
عذرخواهــی آنان نه مهشــاد و نه ریحانه را به 
آغــوش خانواده هایشــان بازمی گردانــد و نه 
مرهمی بر داغ از دست دادن دو جوان می شود.

درحالی پیگیری پرونده  مهشاد کریمی و ریحانه 
یاســینی - خبرنگاران فقید ایسنا و ایرنا - تا 
مشــخص شــدن ابعاد مختلف آن و معرفی و 
مجازات مقصران ادامه دارد که جامعه رسانه ای 
کشور خواستار رســیدگی و اعلام نظر هرچه 
ســریعتر قوه قضاییه به این  پرونده است. امید 
است با انتصاب علی سلاجقه به عنوان رییس 
سازمان حفاظت محیط زیست رسیدگی به این 
 پرونده و محاکمه مســئولان حادثه به عنوان 
یکی از مطالبات جامعه رسانه ای سرعت بگیرد 
و بر کاهش تصادفات جاده ای که ســالانه جان 
تعداد زیــادی از هموطنانمان را می گیرد،  نیز 
موثــر و زمینه ای برای تدوین قانون و ضوابطی 
به منظــور تضمین ســلامت خبرنــگاران در 

ماموریت های آینده باشد.«
رئیس جدید سازمان محیط زیست 

کیست؟
علی ســلاجقه روز یازدهم مهرمــاه با حکم 

رئیس جمهور به عنوان رییس جدید سازمان 
حفاظت محیط زیســت منصوب شــد. وی 
دانش آموخته دانشــگاه تهران است. مدرک 
کارشناســی خــود را در  ۱۳۷0 در رشــته  
مهندســی منابــع طبیعی - آبخیــزداری از  
دانشگاه تهران و مدرک کارشناسی ارشد خود 
را در سال  ۱۳۷۳ در رشته مهندسی آبخیز- 
ســیلاب از همین دانشــگاه دریافت کرد. او 
دارای دکتری مهندســی رودخانه از دانشگاه 
تهران و مدرک فوق دکتری مهندســی منابع 
آب از فلوریــدای آمریــکا اســت و مقالات 
متعددی را به زبان فارســی و انگلیسی تالیف 
کرده است.سلاجقه  از سال ۸۷ تا ۹۱ رئیس 
انجمن آبخیزداری ایران، از ســال ۸۸ تا ۹0  
رئیس دانشکده منابع طبیعی دانشگاه تهران 
، از ســال ۸۹ تا ۹۱ معاون آموزشی اداری و 
مالی دانشکده منابع طبیعی دانشگاه تهران، 
از سال ۹۲ تا ۹۵ رئیس پردیس کشاورزی و 
منابع طبیعی دانشــگاه تهران بود. او  از سال 
۸۶ تا ۸۷ مدیر کل مشــارکت های مردمی و 
مدیر کل دفتر اقتصاد محیط زیست سازمان 
محیط زیســت کشور بود و در این بازه زمانی 
بــه عنوان دبیــر کمیته ملی توســعه پایدار 
ســازمان محیط زیست کشور فعالیت داشت. 
ســلاجقه از سال ۹0 تا ۹۱ معاون وزیر جهاد 
کشاورزی و رئیس سازمان جنگل ها، مراتع و 
آبخیزداری کشور کشور بود. او از سال ۹۸ تا 
اتحادیه انجمن های علمی منابع  کنون رئیس 
طبیعی و محیط زیســت ایران و عضو انجمن 
مهندسی منابع آب ایران بوده است. مردادماه 
امســال خبری منتشر شــد که در آن ۱۶0 
استاد دانشگاه، پژوهشــگر و کنشگر محیط 
زیســت ومنابع طبیعــی ایــران، در نامه ای 
سرگشــاده بــه رییس جمهوری  پیشــنهاد 
داده بودند تا دکتر علی ســلاجقهرا به سمت 
معاون رییــس جمهوری و رییس ســازمان 
حفاظت محیط زیســت منصوب کند. از آن 
زمان تاکنون گزینه هــای متعددی به عنوان 
رییس سازمان حفاظت محیط زیست مطرح 
شد و در نهایت سید ابراهیم  رییسی سلاجقه  
را برای تکیه زدن بر صندلی رییس ســازمان 

حفاظت محیط زیست انتخاب کرد.

عضو کمیته ملی واکسن کرونا ضمن تشریح آخرین اخبار 
از تولید واکسن های ایرانی  کرونا، توضیحاتی درباره چرایی 
عدم واردات واکســن فایزر )که قرار بــود برای خرید آن 
از منابعی از غیر از آمریکا و انگلســتان اقدام شــود(، ارائه 
کرد.دکتر مصطفــی قانعی در گفت وگو با ایســنا، درباره 
آخریــن اخبار از واکســن های ایرانی کرونــا، اظهار کرد: 
نســبت به وضعیت قبلی که داشتیم واکسن های کووایران 
برکت و پاســتوکووک در فاز سوم قرار دارند و واکسن های 
اسپایکوژن، کووپارس و فخرا نیز در مراحل پایانی فاز سوم 
قرار دارند. واکسن نورا در شرف ورود به فاز سوم و واکسن 
اســوه نیز درحال ورود به فاز اول مطالعات بالینی اســت.
وی بــا بیان اینکه طرح های هفت شــرکت هم در مرحله 
پیش بالینی اســت، بیان کرد: واکسن MRNA شرکت 
رناپ نیــز پرونده اش را تحویل داده اســت اما ایراداتی از 
آن گرفتنــد که در حال رفع آنها اســت تا مجوزهای لازم 
را اخذ کنــد.وی درباره تولید انبوه دو واکســن کووایران 
برکت و پاستوکووک، تاکید کرد: هرکسی بتواند در کشور 

واکسن تولید کند رضایت بخش است اما جزئیات تولید هر 
شرکت را از مسئولین مربوطه باید پرسید. در مورد واکسن 
پاستوکووک باید به تدریج تجهیزات تولید آن داخل ایران 
نصب شود و تولید صنعتی آن در کشور آغاز شود تا بتواند 
به میزان وســیعی تولید کند و توزیع شــود. هنوز درحال 
واردات این واکســن از کوبا هستیم؛ ولی طبیعتا کوبا هم 
محدودیت هایی در تولیــد دارد. امیدواریم تولید ایران به 
زودی شــکل بگیرد تا در حجم بالا بتوانیم این واکسن را 
تامین کنیم. قانعی درباره واکسیناسیون افراد زیر ۱۸ سال 
نیز بیان کرد: در برخی منابع علمی عنوان می شــود افراد 
بالای ۱۴ سال را با بزرگسالان یکسان در نظر بگیریم، اما 
واکسیناســیون کمتر از ۱۲ سال اکنون موضوع قابل بحث 
در دنیا اســت و باید نتایج دنیا در این زمینه را هم مطالعه 
کنیم. از طرفی باید از واکسن داخلی نورا هم حمایت کنیم 
تــا بتواند تحقیقات خود بر این گروه ســنی را انجام دهد. 
نحوه واکسیناسیون افراد زیر ۱۲ سال بر اساس پروتکل های 
بهداشتی وزارت بهداشت اعلام خواهد شد.وی در ادامه با 

تاکید بر اهمیت واکسیناســیون افراد زیر ۱۸ ســال، بیان 
کرد: اگر اطفال به کرونا مبتلا شــوند معمولا بدون علامت 
اســت و بیشــتر نگرانی ما هم همواره بزرگسالان بودند. 
درمورد واکسیناســیون هم چون واکســن ضعیف شده یا 
کشته شده ویروس است، خطری آنها را تهدید نمی کند و 
ایمنی خوبی برایشان ایجاد می کند. در واقع در مورد سایر 
واکسن ها هم که در سنین کودکی تزریق می شود، واکسن 
اثربخشــی بالایی دارد، هرچه سن افزایش پیدا کند نتایج 
نشــان داده است که شــش ماه بعد دوباره ایمنی واکسن 
کاهــش می یابد و بنایراین این تصور باید در مردم شــکل 
گیرد که واکسن عمدتا مخصوص کودکان است و کودکان 
بهترین پاسخ را به آن می دهند و اگر در جایی از دنیا این 
نتایج درخشان باشد باید از آن استفاده کرد.او درخصوص 
ورادات واکســن فایزر نیز گفــت: مطلب این بود که طرح 
مطالعاتی تزریق واکســن فایزر بر خانم های باردار متوقف 
شــد؛ زیرا داوطلبین پروژه را رها کردند و بر همین اساس 
هم چون فایزر نتایجی بر خانم های باردار نداشت و منتشر 

نکرد، این واکســن برای این امر وارد نشد. باید واکسنی را 
برای خانم های باردار تزریق کنیم که قبلا امتحانش را پس 
داده باشــد. برای کادر درمان هم واکسن های متعددی در 
نظر گرفته می شــود و شــاید اینکه تزریق دوز سوم کادر 
درمان را تا رســیدن فایزر )که پیش از این اعلام شده بود 
برای خرید آن از منابعی غیر از آمریکا و انگلســتان اقدام 
میشود( متوقف کنیم، صحبت درستی نباشد، اگر شش ماه 
از تزریق دوز دوم گذشــته باشد باید واکسیناسیون یادآور 
انجام شود.وی درباره واکسن »جانسون و جانسون«، گفت: 
ورادات آن هــم در برنامــه قرار دارد امــا میزان واردات و 
زمان آن را ســازمان غــذا و دارو اعلام می کند ولی منعی 
برای وارداتش نبود.قانعی در پاســخ به این ســوال که آیا 
ایــران برنامه ای برای اقدام به اخذ مجوز ســازمان جهانی 
بهداشت برای واکســن هایش را دارد یا خیر؟، گفت: هنوز 
نتایج واکسن هایی که تولید کردیم منتشر نشده است. اگر 
نتایج منتشــر شود این یک گام اســت که بتوانیم پرونده 

برای سازمان بهداشت جهانی ارسال کنیم.  

 سرپرســت آمــوزش و پرورش گفت: اطلس بازگشــایی 
مدارس ۱۵ آبان رونمایی خواهد شــد کــه در آن تعداد 
مدارس بازگشایی شده و همچنین نظارت بر رعایت شیوه 
نامه های بهداشــتی را به صورت به روز خواهیم داشت.به 
گزارش مهر، علیرضا کاظمی سرپرســت وزارت آموزش و 
پرورش در جمع خبرنگاران در خصوص الگوی بازگشایی 
از آبــان ماه گفت: طرحــی داریم که فرایند بازگشــایی 
مدارس از اول آبان ماه بازگشــایی خواهند شد.وی ادامه 
داد: اطلس بازگشــایی مدارس ۱۵ آبــان رونمایی خواهد 
شــد که در آن تعداد مدارس بازگشایی شده و همچنین 
نظارت بر رعایت شــیوه نامه های بهداشــتی را به صورت 
به روز خواهیم داشت.سرپرست وزارت آموزش و پرورش 
اظهار کــرد: هم اکنون ۴۵ درصد از مــدارس به صورت 

حضوری فعال هســتند که ۸ درصد دانــش آموزان این 
مدارس شامل دانش آموزان روستایی و عشایری می شوند.
وی درباره ســامانه ثبت ســفارش کتاب های درسی نیز 
بیان کرد: ســامانه ثبت ســفارش کتاب های درسی برای 
۳00 هزار دانش آموزی که بــه دلیل ثبت نام دیرهنگام 
و یا تغییر مدرســه انجام نشــده است، همچنان باز است.
کاظمی با اشاره به اینکه ۱00 درصد از دانش آموزان اول 
ابتدایی، ۹۸ درصد همه دانش آموزان ابتدایی و ۹۶ درصد 
دانش آموزان در همــه دوران تحصیلی ثبت نام کرده اند، 

گفت: دانش آموزانی که ثبت نام نشــده اند به دلیل تغییر 
در هدایــت تحصیلی و یا تغییر در رشــته تحصیلی بوده 
و یــا جزو دانش آمــوزان اتباع بوده اند.وی در پاســخ به 
پرسشی در خصوص کمبود معلم نیز گفت: در حال حاضر 
بــا کمبود ۱۹0 هزار معلم روبرو هســتیم که این کمبود 
را بــا معلمان خرید خدماتی، بازنشســته و حق التدریس 
معلمان شــاغل جبران خواهیم کرد.همچنین سرپرست 
وزارت آمــوزش و پرورش با اشــاره به یکپارچه ســازی 
سامانه های الکترونیکی آموزش و پرورش، گفت: ضروری 

است، داشبورد مدیریت سامانه ها در اختیار مدیران کل و 
رؤسای مناطق و شهرستان ها قرار گیرد.به گزارش ایسنا، 
علیرضا کاظمی در دیدار بــا رئیس هیئت مدیره صندوق 
ذخیــره فرهنگیان، در محل شــرکت پژوهش و نوآوری 
صنایع آموزشی از مجموعه شرکت های وابسته به صندوق 
ذخیره فرهنگیان، اظهار کرد: از پیشرفت و اتمام یکپارچه 
ســازی اطمینان دارم و از تلاش های انجام شــده تقدیر 
می کنم.وی افزود: در هفته های اخیر، رشد خوبی در حوزه 
کلاس بندی ها در ســامانه مربوط داشــتیم و نزدیک به  
۹0 درصد کلاس بندی ها انجام شده است.کاظمی تصریح 
کرد: تاکنون حدود ۱ میلیون ابلاغ به سامانه جامع نیروی 
انسانی ارسال شده است و با این وجود نیازمند تلاش های 

بیشتری در این زمینه هستیم.  

رئیس مرکز تحقیقات ســرطان و اســتاد دانشــگاه علوم 
پزشــکی شهید بهشتی نســبت به از دست رفتن فرصت 
طلایــی درمانِ برخی بیماران ســرطانی به دلیل مراجعه 
به شارلاتان های طب ســنتی هشدار داد.محمد اسماعیل 
اکبری در گفت وگو با ایلنا در پاسخ به این سوال که ریشه 
رواج طب ســنتیِ غیرعلمی چیست؟ گفت: طب سنتی در 
اصل یک علم است و علمی است که بیشتر در فاز حمایتی 
اســت و جزو طب تکمیلی محسوب می شــود. این طب 
قادر به درمان قطعی بیماری های شــناخته شده ای مثل 
سرطان نیســت. این حرف را متخصصان طب سنتی هم 
بیان می کنند؛ بنابراین کسی که بیماران را فریب می دهد 
که »من با داروی طب سنتی سرطانت را خوب می کنم.« 
جز شارلاتانیســم چیزی دیگری نیســت.وی افزود: علت 
گسترش این گونه رفتارها هم رعایت  نکردن قوانین است. 
طبق قوانین جمهوری اسلامی مجوز درمان به کسی داده 
شده اســت که درجه طبابت را از دانشگاه گرفته باشد و 
پزشک باشد، اما می بینیم، غیرپزشکی که قدرت تشخیص، 
تعبیر و تعریف بیماری ها مانند ســرطان را ندارد، به بهانه 
درمــان بیماران، کار خلاف انجام می دهد.اکبری در ادامه 
گفت: هفته ای حداقل یک مــورد بیمارانی را می بینم که 
امکان درمان ســرطان آنان به راحتی مقدور بوده اســت، 
امــا پــس از چندین ماه وقت صرف کــردن و مراجعه به 
افــراد غیرپزشــک و به اصطــلاح شــارلاتان ها در حوزه 
پزشــکی سنتی، متأســفانه زمانی به ما مراجعه می کنند 
که امکان خدمت رســانی علمی را از دســت می دهند، لذا 
رعایت  نکردن قانون عامل اصلی این اشــکالات اســت و 
ســاختارهای نظارتی هم قدرت برخورد چندانی ندارند.او 
افزود: ســاختارهای نظارتی حتی تکلیف شان هم روشن 

نیست، یعنی نه وزارت بهداشت و نه سازمان نظام پزشکی 
قادر نیستند که رأســا اقدام تعزیری انجام دهند. باید به 
قوه قضاییه شــکایت کنند و یک فرایند طولانی طی شود 
که با این ترتیب نمی شــود با یک اقــدام فرهنگی مقابله 
کرد؛ این هم دلیل دوم برای توسعه این گونه مسائل است.

او در ارتباط با پیشــنهاد تاســیس ســازمان طب ایرانی 
اســلامی و نظام طب مکمــل در مجلس گفــت: عده ای 
از عزیــزان در مجلس طرحــی در این زمینه نوشــته اند 
و عنــوان طب اســلامی را نیز به کار برده انــد و حتما این 
مجلــس عالم، قدرتمند و حزب اللهــی ما چنین چیزی را 
قبول نخواهد کرد، چرا که مــا این را بارها از زبان علما و 
مراجع عظام شــنیده ایم که اصلا طب اسلامی وجود ندارد 
و تقریبــا همه علما یــا مراجعی که در ایــن زمینه مورد 
ســؤال قرار گرفتند، پاســخ دادند که چنین طبی وجود 
ندارد و حتی در دارالحدیث تحقیقی انجام شــد که تعداد 
احادیث طب به دســت آمده حداکثر ۶0 عدد بود که آن 
۶0 حدیث نیز راهنماست. در سیاست های کلی سلامت و 
بیانات مقام معظــم رهبری هم چیزی تحت عنوان »طب 
اسلامی« وجود ندارد.وی افزود: قرآن کریم می فرماید: کلُواْ 
وَاشْــرَبوُاْ وَلاَ تسُْرِفُواْ )بخورید، بیاشامید ولی اسراف نکنید( 
یا درباره عســل می فرماید: »فیِهِ شِــفَاءٌ للِنَّاسِ« خوردن 
عســل برای مردم شــفاء اســت. این قبیل آیات شریفه و 
احادیث، دســتورات عمومی و عام صادر می کنند و نیاز به 
بررسی و تبیین دارند. طب متفاوت از دستورات بهداشتی 
اســت. طب یعنی امکان تشخیص زودرس و درمان و این 
امکان در احادیث اســلامی وجود ندارد و این بهانه بســیار 
غلط و خلاف شــرع، عرف و علم اســت که اسلام عزیز را 
این گونــه مورد مداهنه قرار بدهیــم و چنین چیزی وهن 

اسلام عزیز است. اکبری افزود: ما هم به طور خصوصی به  
کرات این موضوع را بــه برادران و خواهرانمان در مجلس 
محترم منتقل کردیم. این به مفهوم این نیســت که طب 
ســنتی را قبول نکنیم. طب سنتی یک علم است و کاملا 
می تواند مؤثر باشــد و در حوزه ســلامت یارِ علم پزشکی 
اســت و در همه دنیا هم همین طور اســت، اگرچه ما در 
این زمینه اقدامات جاذب علمی خوبــی را انجام نداده ایم 
و بیشــتر تعارفات شده و حرف زده شده است.او افزود: به  
عنوان  مثال در آلمان و برخی دیگر از کشــورهای اروپایی 
۶0 درصــد و در چین نزدیک به ۷0 درصــد از داروهای 
مصرفی از داروهای ســنتی هســتند. منتهــا این داروها 
فرآوری شــده اند و تمام مراحل علمی را طی کرده اند، مثل 
همان شــاخص هایی که در داروهای شیمیایی وجود دارد، 
در داروهای ســنتی هم طی می شود و باید طی شود. من 
بر این باورم که اصلا تعریف استاندارد طب سنتی در ایران 
معنی ندارد، در حالی که تمام کشورهای موفق این تعریف 

را دارند.
او در ادامــه بــا تاکید بر اینکه تأســیس ســازمان طب 
ایرانی اســلامی اتفاق نخواهد افتــاد، گفت: این قدر در این 
کشــور بحمدالله صاحــب علم و درایت اســت که چنین 
اتفاقی رخ نخواهــد داد. همان طور که گفتم ما اصلا طب 
اســلامی نداریم. برخی افراد غیرپزشک خودشان را پزشک 
معرفی می کنند و این ظلم به مردم اســت. مردم بســیار 
عزیزتر از آن هســتند که اسباب دست عده ای قرار بگیرند 
و مــا اجازه این ظلم را نخواهیم داد.رئیس مرکز تحقیقات 
سرطان گفت: من خیلی به ساختار کار ندارم، بلکه محتوا 
مدنظرم است. محتوا این است که تکلیف و چارچوب های 
خدمات رســانی به مردم در قالب طب سنتی علمی فراهم 

شود. بحمدالله الان چندین دانشکده طب سنتی در کشور 
داریم. مرکز خدمات رسانی طب سنتی در مرکز تحقیقات 
سرطان چندین سال پیش تأسیس شد و اساتید آن حوزه 
در آنجا حضور دارنــد و بیماران را ویزیت می کنند و دارو 
می دهند.این فوق تخصص جراحی غدد و ســرطان گفت: 
اگر در خانه ما کسی سرما بخورد، همسرم نخست به سراغ 
طب ســنتی می رود و مرحوم مادرم نیــز چنین می کرد.

مقبولیت طب سنتی ســرمایه عظیمی است که در کشور 
وجــود دارد؛ مبادا اعتمادی که میان مردم وجود دارد را با 
کارهای غلط خراب کنیم. من دلم نمی خواهد این فرهنگ 
را خراب کنیم. به همین جهت بســیار با حســاب و کتاب 
راجع به طب ســنتی صحبت می کنم. برای اینکه فرهنگ 
مقبول و درست و یک سرمایه ملی است و باید زمینه های 
بهره وری از آن را با شــاخص های علمی روز روشن کنیم. 
این اتفاق هنوز نیفتاده است، در حالی که استفاده از طب 
ســنتی کار بدی نیست. طب ســنتی طب مکمل است و 
می تواند به بیمار ســرطانی هم کمک کنــد، اما نه اینکه 
سرطان را تشخیص بدهد یا خوب کند. او در پاسخ به این 
سؤال که آیا می شود از طب سنتی در درمان بیماری کرونا 
استفاده کرد، گفت: این بیماری فعلا درمان ندارد؛ ویروسی 
که وارد سلول می شــود و ماهیتا نظام پروتئینی سلول را 
تغییــر می دهد، درمان مشــخصی ندارد، مــا درمان های 
علامتی برای کرونــا انجام می دهیم، برای مثال وقتی فرد 
تب دارد، به او داروی ضدتب می دهیم و مایعات و ترکیبات 
ویتامینه تجویز می کنیم. طب ســنتی هم می تواند همین 
کار را انجام دهد. این درمان نیســت. یادتان باشد که فعلا 
هیچ درمانی برای کرونا وجود ندارد و همه اقدامات، بیشتر 

حمایتی و تسکینی هستند.
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